行政法案例与解析影别 Administrative Law

[美] 威廉・F・芬克 (William F. Funk) 理査徳・H・西蒙/著 (Richard H. Seamon)

Government of the United States The Constitution slative Branch Executive Branch Judicial Branch The Department of Agriculture The Department of Commerce The Department of Defense The Department of Education The Department of Energy The Department of Health and Human Services The Department of Housing and Urban Developement The Department of Interior The Department of Justice The Department of Labor The Department of State The Department of Transportation The Department of the Ireasury

行政法案例与解析影别 Administrative Law

[美] 威廉・F・芬克 (William F. Funk)

理査徳・H・西蒙/著 (Richard H. Seamon)

Government of the United States The Constitution lative Branch Executive Branch Judicial Branch The Department of Agriculture The Department of Commerce The Department of Defense The Department of Education The Department of Energy The Department of Realth and Human Services The Department of Housing and Urban Development The Department of Interior The Department of Justice

中信出版社

图书在版编目(CIP)数据

行政法:案例与解析/(美)芬克等著.一影印本.一北京:中信出版社,2003.8

书名原文: Administrative Law: Examples and Explanations

ISBN 7-80073-869-8

1. 行… Ⅱ. 芬… Ⅲ. 行政法-案例-分析-美国-英文 Ⅳ. D971.221

中国版本图书馆CIP数据核字(2003)第064806号

This volume of Administrative Law: Examples and Explanations, by William F. Funk and Richard H. Seamon, is an English Reprint Edition meant solely for publication in the country of China, published and sold by CITIC PUBLISHING HOUSE, by permission of ASPEN PUBLISHERS, INC., New York, New York, U.S.A., the owner of all rights to publish and sell same.

本书由中信出版社与Aspen Publishers, Inc.合作出版,未经出版者书面许可,本书的任何部分不得以任何方式复制或抄袭。

行政法:案例与解析

XINGZHENGFA ANLI YU JIEXI

著 者: 「美 威廉·F·芬克 理査德·H·西蒙

责任编辑: 王黎嘉 袁婉君

出版发行: 中信出版社(北京市朝阳区东外大街亮马河南路14号塔园外交办公大楼 邮编 100600)

经 销 者: 中信联合发行有限公司

承印者: 初州市长虹印刷厂

开 本: 787mm×1092mm 1/16 印 张: 26.25 字 数: 525千字

版 次: 2003年8月第1版 印 次: 2003年8月第1次印刷

京权图字: 01-2003-2635

书 号: ISBN 7-80073-869-8/D:111

定 价: 65.00元

版权所有・侵权必究

凡购本社图书,如有缺页、倒页、脱页,由发行公司负责退换 服务热线:010-85322521

E-mail:sales@citicpub.com

010-85322522

总 序

吴志攀

加入世界贸易组织表明我国经济发展进入了一个新的发展时代——一个国际化商业时代。商业与法律的人才流动将全球化、评介人才标准将国际化、教育必须与世界发展同步。商业社会早已被马克思描绘成为一架复杂与精巧的机器,维持这架机器运行的是法律。法律不仅仅是关于道德与公理的原则,也不单单是说理论道的公平教义,还是具有可操作性的精细的具体专业技术。像医学专业一样,这些专业知识与经验是从无数的案例实践积累而成的。这些经验与知识体现在法学院的教材里。中信出版社出版的这套美国法学院教材为读者展现了这一点。

教育部早在2001年1月2日下发的《关于加强高等学校本科教学工作提高教学质量的若干意见》中指出:"为适应经济全球化和科技革命的挑战,本科教育要创造条件使用英语等外语进行公共课和专业课教学。对高新技术领域的生物技术、信息技术等专业,以及为适应我国加入WTO后需要的金融、法律等专业,更要先行一步,力争三年内,外语教学课程达到所开课程的5%-10%。暂不具备直接用外语讲授条件的学校、专业,可以对部分课程先实行外语教材、中文授课,分步到位。"

引进优质教育资源,快速传播新课程,学习和借鉴发达国家的成功教学经验,大胆改革现有的教科书模式成为当务之急。

按照我国法学教育发展的要求,中信出版社与外国出版公司合作,瞄准国际法律的高水平,从高端入手,大规模引进畅销外国法学院的外版法律教材,以使法学院学生尽快了解各国的法律制度,尤其是欧美等经济发达国家的法律体系及法律制度,熟悉国际公约与惯例,培养处理国际事务的能力。

此次中信出版社引进的是美国ASPEN出版公司出版的供美国法学院使用的主流法学教材及其配套教学参考书,作者均为富有经验的知名教授,其中不乏国际学术权威或著名诉讼专家,历经数十年课堂教学的锤炼,颇受法学院学生的欢迎,并得到律师实务界的认可。它们包括诉讼法、合同法、公司法、侵权法、宪法、财产法、证券法等诸多法律部门、以系列图书的形式全面介绍了美国法律的基本概况。

这次大规模引进的美国法律教材包括:

伊曼纽尔法律精要(Emanuel Law Outlines)美国哈佛、耶鲁等著名大学法学院广泛采用的主流课程教学用书,是快捷了解美国法律的最佳读本。作者均为美国名牌大学权威教授。其特点是:内容精炼,语言深入浅出,独具特色。在前言中作者以其丰富的教学经验制定了切实可行的学习步骤和方法。概要部分提纲挈领、浓缩精华。每章精心设计了简答题供自我检测。对与该法有关的众多考题综合分析、归纳考试要点和难点。

案例与解析(Examples and Explanations)由美国最权威、最富有经验的教授所著,这套丛书历

经不断的修改、增订,吸收了最新的资料,经受了美国成熟市场的考验,读者日众。这次推出的是最新版本,在前几版的基础上精益求精,补充了最新的联邦规则,案例也是选用当今人们所密切关注的问题,有很强的时代感。该丛书强调法律在具体案件中的运用,避免了我国教育只灌输法律的理念与规定,而忽视实际解决问题的能力的培养。该丛书以简洁生动的语言阐述了美国的基本法律制度,可准确快捷地了解美国法律的精髓。精心选取的案例,详尽到位的解析,使读者读后对同一问题均有清晰的思路,透彻的理解,能举一反三,灵活运用。该丛书匠心独具之处在于文字与图表、图例穿插,有助于理解与记忆。

案例教程系列(Casebook Series)覆盖了美国法学校院的主流课程,是学习美国法律的代表性图书,美国著名的哈佛、耶鲁等大学的法学院普遍采用这套教材,在法学专家和学生中拥有极高的声誉。本丛书中所选的均为重要案例,其中很多案例有重要历史意义。书中摘录案例的重点部分,包括事实、法官的推理、作出判决的依据。不仅使读者快速掌握案例要点,而且省去繁琐的检索和查阅原案例的时间。书中还收录有成文法和相关资料,对国内不具备查阅美国原始资料条件的读者来说,本套书更是不可或缺的学习参考书。这套丛书充分体现了美国法学教育以案例教学为主的特点,以法院判例作为教学内容,采用苏格拉底式的问答方法,在课堂上学生充分参与讨论。这就要求学生不仅要了解专题法律知识,而且要理解法律判决书。本套丛书结合案例设计的大量思考题,对提高学生理解概念、提高分析和解决问题的能力,非常有益。本书及时补充出版最新的案例和法规汇编,保持四年修订一次的惯例,增补最新案例和最新学术研究成果,保证教材与时代发展同步。本丛书还有配套的教师手册,方便教师备课。

案例举要(Casenote Legal Briefs)美国最近三十年最畅销的法律教材的配套辅导读物。其中的每本书都是相关教材中的案例摘要和精辟讲解。该丛书内容简明扼要,条理清晰,结构科学,便于学生课前预习、课堂讨论、课后复习和准备考试。

除此之外,中信出版社还将推出教程系列、法律文书写作系列等美国法学教材的影印本。

美国法律以判例法为其主要的法律渊源,法律规范机动灵活,随着时代的变迁而对不合时宜的法律规则进行及时改进,以反映最新的时代特征;美国的法律教育同样贯穿了美国法律灵活的特性,采用大量的案例教学,启发学生的逻辑思维,提高其应用法律原则的能力。

从历史上看,我国的法律体系更多地受大陆法系的影响,法律渊源主要是成文法。在法学教育上,与国外法学教科书注重现实问题研究,注重培养学生分析和解决问题的能力相比,我国基本上采用理论教学为主,而用案例教学来解析法理则显得薄弱,在培养学生的创新精神和实践能力方面也做得不够。将美国的主流法学教材和权威的法律专业用书影印出版,就是试图让法律工作者通过原汁原味的外版书的学习,开阔眼界,取长补短,提升自己的专业水平,培养学生操作法律实际动手能力,特别是使我们的学生培养起对法律的精细化、具体化和操作化能力。

需要指出的是,影印出版美国的法学教材,并不是要不加取舍地全盘接收,我们只是希望呈现给读者一部完整的著作,让读者去评判。"取其精华去其糟粕"是我们民族对待外来文化的原则,我们相信读者的分辨能力。

是为序。

ADMINISTRATIVE LAW

Examples and Explanations



EDITORIAL ADVISORS

Richard A. Epstein

James Parker Hall Distinguished Service Professor of Law University of Chicago

Ronald J. Gilson

Charles J. Meyers Professor of Law and Business Stanford University Marc and Eva Stern Professor of Law and Business Columbia University

James E. Krier

Earl Warren DeLano Professor of Law University of Michigan

Richard K. Neumann, Jr.

Professor of Law Hofstra University School of Law

Kent D. Syverud

Dean and Garner Anthony Professor Vanderbilt University Law School

Elizabeth Warren

Leo Gottlieb Professor of Law Harvard University

EMERITUS ADVISORS

E. Allan Farnsworth

Alfred McCormack Professor of Law Columbia University

Geoffrey C. Hazard, Jr.

Trustee Professor of Law University of Pennsylvania

Bernard Wolfman

Fessenden Professor of Law Harvard University

About Aspen Law & Business Legal Education Division

With a dedication to preserving and strengthening the long-standing tradition of publishing excellence in legal education, Aspen Law & Business continues to provide the highest quality teaching and learning resources for today's law school community. Careful development, meticulous editing, and an unmatched responsiveness to the evolving needs of today's discerning educators combine in the creation of our outstanding casebooks, course-books, textbooks, and study aids.

ASPEN LAW & BUSINESS
A Division of Aspen Publishers, Inc.
A Wolters Kluwer Company
www.aspenpublishers.com

For our wives and best friends, for putting up with us while we write,
Renate Funk
Holly V. Dawkins

— W.F.F. & R.H.S.

Preface

If you are like us when we were law students, you enrolled in a course on administrative law without knowing exactly what the course would be about or what an administrative agency is. The mysteriousness is understandable. Administrative law is like the air we breathe: invisible yet pervasive. Administrative agencies affect so many areas of our lives that we take them for granted. They are part of the atmosphere of modern life, and, like the physical atmosphere, they are necessary (at least in some form) to sustain modern life, but they get little attention from most people. Nonetheless, law students need to learn about them, because most lawyers must deal with them.

The near-invisibility and pervasiveness of administrative agencies make administrative law an exciting and challenging subject to learn. Just as students of science learn that the air is made up of many different elements that serve various life-sustaining functions, students of administrative law learn that "the bureaucracy" is made up of many different administrative agencies that serve various governmental functions. Nonetheless, just as all types of physical matter are subject to laws of science (such as the law of gravity), administrative agencies are governed by principles of administrative law. Unfortunately, just as seemingly simple laws of science have hidden complexity, seemingly straightforward principles of administrative law can be difficult to apply in particular situations.

Indeed, administrative law is an especially challenging subject because you must learn both the similarities, as well as differences, in the way government agencies operate. All agencies, for example, must obey the U.S. Constitution as well as the statutes that create them. The Constitution stays the same, of course, regardless of the agency, but the statute that creates one agency will differ from the statute that creates another agency. In a course on administrative law, you will learn legal principles that are broadly applicable to many or most government agencies. To do so, however, you will study material, including judicial opinions, statutes, and regulations, that deal with particular agencies. It can be difficult — but it is critically important — to distinguish the broadly applicable principles from the principles that just apply to a particular agency. For that reason, in a course on administrative law, even more so than in other law school courses, you must be able to see the forest as well as the trees.

This book will help you do that. The first two chapters give you a lay of the land by providing an overview of: (1) what the subject of administrative law is all about; (2) what administrative agencies are; and (3) how they fit into the government structure. Later chapters go into detail about the two major activities in which administrative agencies engage — rulemak-

XX Preface

ing and adjudication. Following the chapters on rulemaking and adjudication are two chapters that will give you a detailed and carefully organized picture of a subject that is near and dear to the hearts of administrative law professors: judicial review of agency action. Finally, we discuss two additional agency activities that are covered in some courses on administrative law: information gathering and information disclosure. We have organized the book as a whole, as well as each chapter, to supply you with a detailed map of the administrative law terrain that should be useful in virtually every administrative law course that uses one of the national casebooks.

In addition to helping you see the big picture, this book is designed to help you understand the details. In every chapter, we discuss each topic in enough depth to facilitate a sophisticated understanding of the topic. These discussions include descriptions of all of the major relevant decisions of the U.S. Supreme Court (through June 2001), as well as descriptions of the major doctrinal approaches taken by lower federal courts. Our discussion of each topic is followed by examples that enable you to test your understanding of the topic, and by explanations of the examples that, we hope, will deepen your understanding of the topic. Many of these examples are based on actual cases that have been decided by federal courts. This format will bring the sometimes abstract principles of administrative law down to earth.

You can use this book either to prepare for class or to prepare for exams, or for both purposes. The chapters are self-contained, and each chapter is carefully organized to enable you quickly and easily to locate the topics that you cover in your course. Thus, you do not need to read the book from cover to cover, nor do you need to read the chapters in the order in which they are presented. In particular, you can read our general discussion of a topic to clear up things that remain unclear from class or your casebook or to review topics at the end of the semester. You can also, during or at the end of the semester, consult the examples and explanations for the topics covered in your course to make sure that you have a handle on that topic or to get additional, concrete illustrations of the topic.

We hope you find this book helpful. We welcome your comments and suggestions for improvement.

William F. Funk Richard H. Seamon

July 2001

Summary of Contents

Contents		XIII
Preface		XIX
Chapter 1.	Introduction to Administrative Law	1
	How Agencies Fit Into Our System	1
Chapter 2.	of Separated Powers	23
Chapter 3.	Adjudication	69
	Due Process	103
	Rulemaking	133
-	The Availability of Judicial Review	199
A	The Scope of Judicial Review	253
	Government Acquisition of Private Information	301
	Public Access to Government Information	329
Table of Cas	res	383
Index		391

Contents

	Prefa	ace	XIX
Chapter	1.	Introduction to Administrative Law	1
r	I.	Administrative Law — The Course	1
	II.	Overview of the History of Administrative Law	2
	III.		5
		A. Agencies Generally	5
		B. Independent Regulatory Agencies	6
		C. Government Corporations	10
	IV.	What Agencies Do and How They Do It	11
		A. What They Do	11
		B. How They Do It	13
	V.	The Role of the Courts	15
	VI.	States in the Federal Administrative Law System	18
	VII.	. State Administrative Law	20
	VIII	I. The Organization of This Book	21
Chapter	2.	How Agencies Fit Into Our System of Separated	
•		Powers	23
	I.	Introduction	23
	II.	Delegation Doctrine	28
		A. Legislative Powers	28
		B. Adjudicative Powers	34
	III.	Different Branches' Roles	40
		A. Congress	40
		1. Congressional Appointment	41
		2. Legislative Membership on Administrative	
		Bodies	42
		3. Congressional Removal of Officers	44
		4. Legislative Veto	45
		5. Legislative Review and Oversight	48
		B. The President	51
		1. Appointment	52
		2. Removal	57
		3. Supervision	62
		a. OMB/EO Review	63
		b. Independent Regulatory Agencies	65 65
		4 Line Item Veto	0.5

Chapter 3	3. <i>A</i>	Adjudication	69
I.		The Subject Matter of Adjudication	69
I	I.	Formal and Informal Adjudication	74
		A. Formal and Informal Adjudication in the States	81
I	II.	The APA Procedures for Adjudication	81
		A. Notice Requirements	82
		B. The Burden of Proof	82
		C. Rules of Evidence	83
		D. The Role of the ALJ	85
		E. The Course of the Proceeding	87
		F. The Role of the Agency	87
		G. Ex Parte Communications — 5 U.S.C. \$557(d)	89
		H. Separation of Functions -5 U.S.C. $$554(d)$	91
		I. Formal Adjudication in the States	97
Ι	V.	Procedures for Informal Adjudication	97
7	J.	Procedures Applicable to All Proceedings	98
7	Л.	Alternative Dispute Resolution (ADR) and	
		Administrative Law	99
7	ЛI.	Licensing	100
Chapter 4	4.]	Due Process	103
I		Is Due Process Required at All?	104
		A. History	105
		B. Modern Due Process	106
		 Modern Concept of "Property" 	107
		2. Modern Concept of "Liberty"	110
		a. Liberty and Reputation	110
		b. Liberty and Correctional Facilities	114
I	II.	What Process Is Due?	115
		A. Historically	116
		B. The Modern Rule	118
		C. Particular Requirements	126
		1. The Need for an Impartial Judge	126
		2. Ex Parte Communications	131
Chapter	5.	Rulemaking	133
	I.	The Nature of Rules	133
		A. "Rule" under the APA	134
		B. Legislative and Nonlegislative Rules	137
		C. Rules v. Orders	138
,	II.	Beginning Rulemaking	140
	III.	Rulemaking Procedures	142
		A. Rules Exempt from Section 553	143
		1. The Military and Foreign Affairs Exemption	143

Contents XV

	2.	The Exemption for Matters Involving Agency			
		Management or Personnel, Public Property,			
		Loans, Grants, Benefits, and Contracts	145		
B.	Ru	Rules Excepted from Section 553's Notice-and-			
		Comment Requirements			
	1.	Interpretative Rules, Statements of Policy, and			
		Procedural Rules	148		
		a. Interpretative Rules	149		
		The Substantial Impact Test	150		
		2. The Legally Binding Test	150		
		a. Whether in the absence of the rule			
		there would not be an adequate			
		basis for enforcement action or			
		other agency action to confer			
		benefits or ensure the performance			
		of duties	151		
		b. Whether the rule interprets a legal			
		standard or whether it makes policy	152		
		TC 1			
		legislative rule, whether the claimed			
		interpretative rule is consistent with			
		the legislative rule it is supposedly			
		_	155		
		interpreting Whether the interpretative rule is	100		
		d. Whether the interpretative rule is			
		inconsistent with a prior	156		
		interpretative rule	130		
		e. Whether the agency			
		contemporaneously indicated that it	156		
		was issuing an interpretative rule	157		
		f. Doubtful factors	157		
		g. Conclusion	157		
		b. General Statements of Policy	150		
		c. Rules of Agency Organization, Procedure,	163		
		or Practice			
		1. Substantial Impact Test	164		
		2. "Encoding a Substantive Value	1//		
		Judgment" Test	166		
	2.	When the Agency Finds for Good Cause that			
		Notice and Public Procedures Are			
		Impracticable, Unnecessary, or Contrary to the	167		
		Public Interest	167		
C		he Procedures for Formal Rulemaking	169		
D	. Т	he Procedures of Notice-and-Comment	7.55		
	R	ulemaking	172		

		1. The Notice	173
		2. The Comment	174
		3. The Final Rule	175
		4. The "Logical Outgrowth" Test	176
	E.	Procedures for Rules Not Subject to Formal	
		Rulemaking or Notice-and-Comment Rulemaking	179
	F.	Negotiated Rulemaking	180
	G.	Constitutional and Other Judicially Created	
		Procedural Requirements	182
		1. Ex Parte Communications	183
		2. Decisionmakers' Bias or Prejudice	185
		3. Undue Influence	187
	H.	Other Administratively or Statutorily Required	
		Procedures — Hybrid Rulemaking	189
		1. Executive Orders	191
		2. National Environmental Policy Act	194
		3. Regulatory Flexibility Act	195
		4. Unfunded Mandates Reform Act	196
		5. The Paperwork Reduction Act	196
		6. Congressional Review	197
		7. Conclusion	197
Chapter 6.	The .	Availability of Judicial Review	199
I.	Rev	viewability Generally	200
	A.	Jurisdiction - Statutory Jurisdiction	200
	В.	Jurisdiction — Standing	202
		1. Constitutionally Required Standing	203
		a. Injury for Standing	204
		1. Recreational, Aesthetic, or	
		 Recreational, Aesthetic, or Environmental Injury 	204
			204 206
		Environmental Injury	
		Environmental Injury 2. Risk as Injury	206
		Environmental Injury 2. Risk as Injury 3. Procedural Injury	206 207
		Environmental Injury 2. Risk as Injury 3. Procedural Injury 4. Informational Injury	206 207 209
		Environmental Injury 2. Risk as Injury 3. Procedural Injury 4. Informational Injury b. Causation for Standing 1. Procedural Violations and Causation	206 207 209 212
		Environmental Injury 2. Risk as Injury 3. Procedural Injury 4. Informational Injury b. Causation for Standing 1. Procedural Violations and Causation	206 207 209 212 212
		Environmental Injury 2. Risk as Injury 3. Procedural Injury 4. Informational Injury b. Causation for Standing 1. Procedural Violations and Causation 2. Third-Party Actions and Causation	206 207 209 212 212 215 216
		Environmental Injury 2. Risk as Injury 3. Procedural Injury 4. Informational Injury b. Causation for Standing 1. Procedural Violations and Causation 2. Third-Party Actions and Causation c. Redressability for Standing	206 207 209 212 212 215 216
		Environmental Injury 2. Risk as Injury 3. Procedural Injury 4. Informational Injury b. Causation for Standing 1. Procedural Violations and Causation 2. Third-Party Actions and Causation c. Redressability for Standing 1. Third-Party Actions and Redressability	206 207 209 212 212 215 216
		Environmental Injury 2. Risk as Injury 3. Procedural Injury 4. Informational Injury b. Causation for Standing 1. Procedural Violations and Causation 2. Third-Party Actions and Causation c. Redressability for Standing 1. Third-Party Actions and Redressability 2. Procedural Violations and	206 207 209 212 212 215 216
		Environmental Injury 2. Risk as Injury 3. Procedural Injury 4. Informational Injury b. Causation for Standing 1. Procedural Violations and Causation 2. Third-Party Actions and Causation c. Redressability for Standing 1. Third-Party Actions and Redressability 2. Procedural Violations and Redressability	206 207 209 212 212 215 216 216

Conte	nts		XVII
	II.	Exceptions to Judicial Review under the APA	223
		A. Statutory Preclusion	224
		B. Committed to Agency Discretion by Law	227
	III.	Problems of Timing	230
		A. Final Agency Action	231
		B. Exhaustion of Administrative Remedies	236
		C. Ripeness	242
		D. Primary Jurisdiction	250
Chapter 7. The Scope of Judicial Review		253	
•	I.	Review of Questions of Law	255
		A. Interpretations of Statutes Made in Rulemaking and	
		Formal Adjudication	255
		B. Interpretations of Statutes Made in the Context of	
		Agency Actions Other than Rulemaking and Formal	
		Adjudication	265
		C. Interpretation of Rules	268
	II.	Substantial Evidence Review	271
		A. When Does a Court Review for Substantial	257
		Evidence?	271
		B. What Does Substantial Evidence Mean?	272
		C. Substantial Evidence Review in Hybrid Rulemaking	279
	III.	Arbitrary and Capricious Review	280 290
	IV.	De Novo Review	290
	V.	Review of Agency Action Unlawfully Withheld or	291
		Unreasonably Delayed	291
	VI.	Remedies	295 295
	VII.	Equitable Estoppel	297
	VIII.		297
		A. Collateral Estoppel	298
		B. Non-Acquiescence	270
Chapter	r 8. (Government Acquisition of Private Information	301
Onapto	I.	Introduction	301
	Π.	Legal Limits on Government Acquisition of Private	
		Information — In General	302
	III.	Administrative Inspections — Fourth Amendment Limits	303
	IV.	Obtaining Documents and Testimony	309
		A. Reporting Requirements	309
		Paperwork Reduction Act	310
		2. Subpoenas	315
		B. Fourth Amendment Limits on Reporting	
		Requirements and Subpoenas	317